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از آموزش عالی استان سهم 40 درصدی داریم
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به رغم رشد 43 درصدی بازار پنل های 
خورشیدی در سال 2023، تمایل کشورها 

 به توسعه این انرژی ها بیشتر می شود

چینی ها برترین 
تولیدکننده انرژی 
خورشیدی در دنیا

در یک جست وجوی ساده اینترنتی با موضوع اهمیت زبان فارسی 
و پاسداشت آن، آنچه بیش از همه به چشم می آید دغدغه رهبر 
فرزانه انقلاب است که بازتاب آن را می توان در بیانات شان که بیش 
از دو دهه را در برمی گیرد، یافت. این دغدغه تا جایی اســـت که 
ایشان توصیه می کنند زبان علم فارسی شود یا در خطوط پروازی 
به جای اســـتفاده از زبان بیگانه زبان فارســـی معیار شـــود. ایشان 
حتی برای بیان اهمیت و ضرورت توجه به عنصر زبان از عنوان 

شبیخون فرهنگی تا ناتوی فرهنگی را به کار بسته اند. 
حتی اگر دقیق شویم در بیانیه گام دوم و جهاد تبیین می توان به 
تاثیر تمدن ساز زبان و اهمیت پاسداری از زبان فارسی پی برد. اما 
متاسفانه همچنان در بر همان پاشنه می چرخد و مسئولانی که 
باید بیش از همه در خط مقدم عمل به این مهم باشند - از مدیران 
کلان بگیرید تا میانی - حتی گفتار فارسی را رعایت نمی کنند که 
نمونه هـــای از مثابه مشـــت آن را، می تـــوان در بازنمایی های آقای 
امید جلوداریان دید. بدیهی است که نگارنده خیلی هم قائل به 
بســـیاری از واژگان نچســـب فرهنگستانی نیست اما آنچه روشن 
است؛ این است که یکی از شیوه های اضمحلال یک تمدن از بین 
بردن زبان آنهاست. همان گونه که امروز بیشتر مردم تاجیکستان 
حتی نمی توانند یک بیت شاهنامه نوشته شده به زبان فارسی را 

بخوانند و فارسی آنها تنها و تنها شنیداری است. 
نکته اینجاست که عنصر نوشتاری زبان یک عنصر بسیار مهم 
و موثر در پاسداشـــت زبان اســـت که کمتر بدان توجه شده است 
و متاســـفانه هر روز رســـم الخط هایی نوظهور همانند عرفان های 
دم دســـتی و قارچ گونه این روزگار از هر ســـو ســـربرمی آورند و هیچ 
نهادی هم نیست که خود را مسئول پیشگیری یا جلوگیری از انتشار 
آنها بداند و بر همین اساس و به بهانه صورت نوشتاری ترجیحی 
نویســـنده چه کتاب هایی منتشر نشـــده  و نمی شوند و هرکدام از 

این کتاب ها تیشه ای است بر ریشه زبان فارسی. 
نامه های اداری را هم بر اینها بیفزایید. فرقی هم ندارد کدام نهاد 
یا اداره باشد. در همه آنها مشترکات بسیاری از جمله کاربرد »فرم 
به جای کاربرگ، یا کد به جای شماره، لیست به جای فهرست، 
آرشیو به جای بایگانی« و بسیاری واژگان فرنگی دیگر از این دست 
ک است کاربرد این اصطلاحات  به چشم می آید. اما آنچه دردنا
فرنگـــی گفتـــه شـــده یا دیگـــر واژگان فرنگی یا واژگان نادرســـت در 
دانشـــکده های زبان و ادبیات فارســـی اســـت. مثلا کاربست واژه 
نادرست »اساتید« به جای »استادان« یا درج عنوان فرنگی »فرم« 
در سربرگ های اداری و همچنین استفاده از واژگان بیگانه برای نام 
«؛ »اتاق اساتید« و »بلوک... «.  دفاتر یا ساختمان ها، ازجمله »آرشیو
البته سال هاست که اداره ای به نام »پست« داریم. حال بر همه اینها 
عنوان های جذاب با استفاده از واژگان بیگانه در کنار غلط های 
نگارشـــی بســـیار در خبرگزاری ها و مطبوعات را هم بیفزاید. چرا 
نباید یک رصدخانه زبان فارسی باشد تا وقتی مجریان و گویندگان 
رسانه ملی، خبرگزاری های رسمی، وزارتخانه ها، دانشگاه ها به ویژه 
... که  دانشکده های زبان و ادبیات فارسی، موسسات انتشاراتی و
موظف به پاسداشت و ترویج زبان فارسی اند به بدیهیات توجهی 

ندارند زنگ خطر را به صدا درآورد. 

87 تیم در بخش ملی و بین الملل رویداد مدآفرین 
شرکت کردند 

آیین اختتامیه چهارمین رویداد ملی  و اولین رویداد بین المللی مدآفرین با 
حضور حدود 300 طراح لباس داخلی و خارجی در دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد تهران جنوب با حضور خانواده دانشجویان برگزیده علمی و فعالان 
فرهنگی واحد به مناسبت ایام مبارک دهه فجر انقلاب اسلامی برگزار 
شد. شرکت کنندگان در بخش ملی با موضوع طراحی لباس محیط 
علم از دبیرستان تا دانشگاه اقدام به طراحی و تولید بیش از 140 مدل 
مانتو دانشـــجویی و دانش آموزی با الهام از لباس بانوان کلات نادری 
کردند و علاوه بر آن در بخش بین الملل نیز 12 تیم از کشورهای لبنان، 
سوریه، افغانستان، عراق و ایران حضور پیدا کرده و با موضوع فلسطین 
آزاد اقدام به طراحی لباس کردند. گفتنی است  75 تیم در بخش ملی و 
12 تیم در بخش بین الملل در این رویداد شرکت کردند. بسیج اصناف 
، سازمان بسیج علمی، انجمن ماشین سازی نساجی ایران، مرکز  کشور
تحقیقات حصان، دانشـــگاه الزهرا، دانشگاه شریعتی، دانشگاه های 
فنی وحرفه ای استان های مختلف، دانشگاه های آزاد واحد یزد، مشهد 
و تهران مرکزی، کارخانجات کویرجین، کبیربافت، اروم اویاز و ایرانجک 

در این رویداد حضور داشتند. 

مصاحبه علمی متقاضیان عضو هیات علمی وابسته 
دانشگاه آزاد انجام شد

مصاحبه علمی متقاضیان همکاری به عنوان عضو هیات علمی 
وابســـته دانشـــگاه آزاد انجام شـــد. محمد علی اکبری، معاون علوم، 
مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد با اعلام این خبر گفت: »مصاحبه 
علمی متقاضیان همکاری به عنوان عضو هیات علمی وابسته در 
شش گروه تخصصی  توسط گروه های کشوری معاونت علوم، مهندسی 

و کشاورزی دانشگاه آزاد اسلامی انجام شد.« 
وی افزود: »مصاحبه علمی متقاضیان همکاری به عنوان عضو هیات 
علمی وابسته واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی استان تهران برای 214 
 ، نفر از متقاضیان واجد شرایط در گروه  های ریاضیات و علوم کامپیوتر
زیست شناسی، فیزیک، مهندسی برق، مهندسی پزشکی و مهندسی 
کامپیوتر توسط  گروه های کشوری مربوطه به میزبانی واحدهای تهران 
غرب، تهران شمال و تهران جنوب برگزار شد.« علی اکبری اظهار کرد: 
»مصاحبه علمی متقاضیان همکاری به عنوان عضو هیات علمی 
وابسته دانشگاه آزاد اسلامی مربوط به سایر گروه های تخصصی نیز 

برگزار خواهد شد.« 

آزمون EPT دانشگاه آزاد ۲7 بهمن برگزار می شود
آزمون EPT دانشـــگاه آزاد روز جمعه مورخ 27 بهمن 1402 همزمان در 
، کرمانشاه، رشت،  ، اصفهان، شیراز ، مشهد، اهواز شهر های تهران، تبریز

کرمان، کرج، ساری، یزد و زنجان برگزار خواهد شد. 
مهلت ثبت نام آزمون EPT بهمن دانشگاه آزاد تا ساعت 24 سه شنبه 17 
بهمن تمدید شده بود. این آزمون روز جمعه مورخ 27 بهمن 1402 همزمان 
، کرمانشاه،  ، اصفهان، شیراز ، مشهد، اهواز در شـــهرهای تهران، تبریز
رشـــت، کرمـــان، کرج، ســـاری، یـــزد و زنجان برگزار خواهد شـــد. تمام 
دانشجویان دکتری تخصصی دانشگاه آزاد می توانستند در صورت 
تمایل با مراجعه به سامانه مرکزسنجش، پذیرش و فارغ التحصیلی به  
نشانی https: //english. iau. ac. ir/ept نسبت به ثبت نام اقدام کنند. 

»فرهیختگان« از برنامه های میان دوره ای تشکل ها و اتحادیه های دانشجویی گزارش می دهد

بهار میان دوره ای تشکل های دانشجویی چگونه گذشت؟ 

اگر جشنواره فجر را با تمام حواشی و فراز و نشیب هایش، بهار سینمای ایران 
بدانیم، یا جام جهانی و جام قهرمانی آســـیا را مهم ترین گردهمایی ورزشـــی 
در دنیا و آسیا تلقی کنیم، باید بگوییم که نشست میان دوره بهمن ماه نیز 
برای اتحادیه ها و تشکل های دانشجویی از چنین اهمیتی برخوردار است. 
اتحادیه هـــا و تشـــکل های دانشـــجویی در فرصت بین دو تـــرم که غالبا در 
بهمن ماه است، برنامه های سالیانه خود را برگزار می کنند. این فرصت باعث 
می شود تشکل ها دوره ها، کارگاه ها و میزگردهای مناسبتی را برگزار کنند و 
برنامه ریزی مناسبی برای آغاز فصلی دیگر از کنشگری  داشته باشند. اما 
نشست های میان دوره ای امسال با نزدیک بودن به انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رنگ و بوی دیگری گرفته و چهره های سیاسی و 
اجرایی بسیاری در این فرصت به دانشگاه ها و جلسات تشکل ها راه پیدا 
کرده اند تا خود را در تیررس انتقادات و پیشنهادات دانشجویی قرار دهند. 
در ادامه این گزارش نگاهی گذرا به فعالیت های چندروز اخیر تشکل ها در 

نشست های میان دوره ای خواهیم انداخت. 

   اتحادیه جامعه اسلامی دانشجویان و دوره منهاج 
اتحادیه جامعه اســـلامی دانشـــجویان، از 15 بهمن ماه و در شـــهر قم، دوره 
معرفتی و بصیرتی منهاج را برگزار کرد. در این دوره که مخصوص اعضای 
شورای مرکزی فعال برگزار شد، 300 دانشجو شرکت کردند. این دوره بر اساس 
منویات مقام معظم رهبری برنامه ریزی شده است. همچنین این اتحادیه، 
سلســـله نشســـت های انتخاباتی رهیافت را  نیز برگزار کرده  است. سلسله 
نشســـت های رهیافت با حضور چهره هایی مانند حمید رسایی، عبدالله 
.. برگزار شد. دوره معرفتی و بصیرتی منهاج که در 8  مرادی،  شاهمرادی و
روز برگزار شد، در روز اول با برگزاری افتتاحیه، کارگاه مکاتب حکمرانی در 
جهان و کارگاه عملیاتی شدن منظومه معارف دینی گذشت. روز دوم، کارگاه 
ولایت فقیه با حضور محمدمهدی نادری قمی و  باقرزاده و  نمازی، کارگاه 
تاریخ مجلس خبرگان و کارگاه عملیاتی شدن منظومه معارف دینی برگزار 
شد. روز سوم این دوره، شاهد برگزاری  کارگاه دست مهر و روز چهارم بازدید 
از نمایشگاه مهدویت و نمایشگاه کتاب بود. در روز پنجم دوره منهاج نیز 

کارگاه ولایت فقیه برگزار شد. 

   چهلمین نشست میان دوره ای تحکیم 
و سومین دوره السابقون

چهلمین نشست میان دوره ای تحکیم وحدت نیز در 21 بهمن ماه و در قم 
برگزار می شود. در این نشست تمام انجمن های  اسلامی دانشگاه های کشور 
که عضو دفتر هستند، حضور یافته اند؛ چرا که جزء مهم ترین نشست های 
میان دوره ای این تشـــکل اســـت. در این نشســـت ها سخنرانان مختلف از 
مسئولان کشور و افراد سیاسی طیف های مختلف حضور دارند. واحدهای 
مختلف دفتر تحکیم نیز دوره های مخصوص به خودشان را برگزار می کنند، 
ماننـــد دوره الســـابقون که واحد آمـــوزش آن را برگزار می کند. دوره مطالعاتی 
بینات نیز با مطالعه کلی اندیشه اسلامی در برنامه های این تشکل وجود 
دارد. همچنیـــن کنشـــگری پیرامون انتخابات مجلـــس در قالب تلویزیون 

اینترنتی، انجام مصاحبه های مختلف، صدور بیانیه ها و انتشـــار نشـــریه 
مناسبتی نیز صورت می گیرد. برگزاری میزگردهای مختلف، جلسات پرسش 
و پاسخ دانشجویی و مطالبه گری از مسئولان هم با توجه به ایام انتخابات 
در این نشســـت ها وجود خواهد داشـــت. دفاتر تحکیم وحدت در روز اول 
چهلمین نشست خود، میزبان علیرضا پناهیان، و محمدعلی زلفی گل، وزیر 
علوم بودند. وزیر علوم در این نشست گفت: »در دنیا، دنیای تک قطبی و 
رهبری واحد معنا ندارد و پذیرفته اند جمهوری اسلامی یک جامعه مقتدر 
علمی است. در دنیا امروز متوجه شده اند که جمهوری اسلامی دارای قدرت 
استفاده از علم است، چرا که علم به جامعه و حاکمیت قدرت فرازمینی و 
، سلامت  ، بایو فرامکانی می دهد. وقتی جمهوری اسلامی امروز در دانش نانو
و پزشکی و  عرصه های مختلف هوافضا برای خودش حرفی دارد و رتبه 15 
علمی دارد، یعنی اینها ثمرات انقلاب اسلامی  است.«در روز دوم، محسن 
قمی، معاون ارتباطات بین الملل مقام معظم رهبری و سیدیاسر جبرائیلی 
نیز در این نشســـت حضور یافتند. در روز ســـوم، دانشـــجویان، جلسه ای با  
میرباقری و مالک شریعتی و عمویی، داشتند. دوره السابقون واحد آموزش 
این دفتر نیز از 24 تا 25 بهمن ماه و با محوریت موضوعاتی چون آرمان خواهی 
در تشکیلات، ارکان تشکیلات، اخلاق تشکیلاتی، گفتمان تشکیلات و 

مساله محوری در تشکیلات برگزار خواهد شد. 

   حضور 800 دانشجو از 75 دانشگاه 
در بیست و دومین نشست جهاد اکبر

اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل، این روزها درگیر برگزاری 
بیست و دومین نشست جهاد اکبر در مشهد است که از 17 بهمن ماه آغاز شد. 
نشستی که در آن 800 نفر از دانشجویان سرتاسر کشور از 75 دانشگاه حضور 
خواهند داشت. با دوره جهاد اکبر مانند هر سال، دوره های نخبه پروری نیز 
در کنار این نشست برگزار می شود و بعد از نشست 250 نفر از دانشجویان 
گزینش شده و می توانند در این دوره ها شرکت کنند. بعد از آن تنها 100 نفر از 
دانشجویان مرحله دوم می روند و این روال تا مرحله آخر دوره نخبه پروری ادامه 
خواهد داشت. اما انجمن مستقل بر خلاف دیگر انجمن ها به این دلیل که 
، نشست های سیاسی بسیاری با حضور مسئولان شورای  در ایام روز دانشجو
نگهبان و اعضای کمیسیون های مجلس برگزار کردند، دیگر در جهاد اکبر 
حضور مسئولان سیاسی را نداشتند. اما سعی کردند تا در برنامه های جنبی 
در دفاتـــر خـــود از فضای انتخاباتی دور نمانند. افتتاحیه دوره جهاد اکبر با 
ســـخنرانی سید محمدرضا حســـینی، ادوار اتحادیه مستقل آغاز شد. و در 
روز اول، این اتحادیه، میزبان  احمد وحیدی، وزیر کشور و مصطفی رستمی، 
رئیس نهاد نمایندگی رهبری برگزار شد. در روز دوم، جلسه پرسش و پاسخی، با 
میرهاشم موسوی، مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی تشکیل شد. سومین روز 
از جهاد اکبر نیز میزبان، میهمانانی چون علی خضریان و مصطفی کواکبیان 
بود. مهم ترین اتفاق روز چهارم، حضور بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت به 
همراه عباس شیراوژن)معاون فرهنگی( و ابوالفضل باقری فرد)معاون آموزشی( 
، شـــاهد جلســـه دفاتر اســـتانی با  بود. پنجمین روز از دوره جهاد اکبر 22 نیز
اعضای شورای مرکزی بود. در این نشست ها به موضوعاتی مانند کمبود کادر 
درمان، تبلیغات کاندیداهای مجلس و آمادگی برای انتخابات، نظام بیمه 
تامین اجتماعی، صندوق های بازنشستگی و وظایف تشکل های دانشجویی 
اشاره شد. از بین نشست های برگزار شده، مروری بر مهم ترین نشست های 

، احمد وحیدی در  اتحادیه مستقل خواهیم داشت. در روز اول، وزیر کشور
بخشی از صحبت های خود درباره انتخابات با دانشجویان گفت: »اگر بنا 
باشد برای نماینده خاصی استفاده شود باید با عدالت همراه باشد. چون 
قانون می گوید از امکانات دولتی برای تبلیغ می شود با فرصت برابر استفاده 
کـــرد. در انتخابـــات و یـــا یک فرجه خاص، چون دانشـــگاه ها جزء امکانات 
دولتی محسوب می شوند اگر بنا باشد برای نماینده خاصی استفاده شود 
باید با عدالت همراه باشد. چون قانون می گوید از امکانات دولتی برای تبلیغ 
.« میرهاشم موسوی، رئیس  می شود استفاده کرد ولی براساس استفاده برابر
سازمان تامین اجتماعی در روز دوم، درباره صندوق های بازنشستگی بیان 
کرد: »این اصلاحات اخیر که صورت گرفته برای رفع بخشی از چالش های 
صندوق های بازنشستگی است؛ چراکه اگرچه سن امید به زندگی و برخی 
دیگر از متغیرهای موثر بر صندوق ها در این سال ها تغییر کرده اما قوانین 
این حوزه ثابت مانده و هم اکنون بیش از 50 درصد بازنشستگی ها پیش از 
موعد هستند. در ادامه بهرام عین اللهی، وزیر  بهداشت و درمان که در روز 
چهارم در جمع دانشجویان حاضر شد، در خصوص افزایش ظرفیت علوم 
پزشکی عنوان کرد: »تصمیم گیری درباره   افزایش ظرفیت فقط مربوط به وزارت 
بهداشت نیست. آنچه که شورای عالی انقلاب فرهنگی آورده بودند افزایش 
ظرفیت سالانه 5000 نفر بود و در ادامه هر سال هم همین مقدار اضافه می شد. 
ما تمام تلاش و اعتراض مان را انجام دادیم و تا به امروز هم این اعتراض ادامه 
دارد. ولی نهایتا شورای انقلاب فرهنگی تصمیم را گرفت و ما مجبوریم که 
انجام بدهیم. در این مدت با تلاش هایی که انجام دادیم کمیسیون سلامت 

را به کمیسیون های شورای عالی انقلاب اضافه کردیم.« 

   پنجاهمین دوره نشست میان دوره ای 
جنبش عدالتخواه دانشجویی

پنجاهمین دوره نشست میان دوره ای از 17 تا 20 بهمن ماه در اردوگاه الزهرا 
برگزار می شـــود. تمامی این 50 دوره نشســـت های میان دوره ای جنبش به 
نام یک شهید آراسته بود که قرعه پنجاهمین نشست به نام شهید صالح 
العاروری افتاد. در این دوره، رقیه فاضل پژوهشگر و استاد دانشگاه، علی 
اســـکندری، ادوار جنبش، اســـماعیل رئیسی، محمد امین سلیمی فعال 
، حسن سبحانی، روح الله  رسانه، مرتضی فیروزآبادی، ادوار جنبش،  رضا افشار
رشیدی با موضوعاتی چون کنشگری در شهرستان، گذشته و آینده جنبش 
عدالتخواه، مدیریت رسانه، مساله محوری در تشکل، مبانی مردم سالاری 
دینی، جایگاه و کارکرد مجلس و جریان شناسی سیاسی احزاب برگزار شد. 
در بخشی از نشست  امین سلیمی با دانشجویان  بیان کرد: »رسانه یک ابزار 
و سراســـر فرم اســـت. خلأ  خودتان را با رســـانه پر نکنید. آنچه اصالت دارد، 
ماموریتی اســـت که در حال انجام اســـت و رســـانه یک ابزار در اختیار آن 
ماموریت است. رسانه از کلمه آغاز می شود و به تصویرسازی و شبکه سازی 
، در بخشـــی از نشســـت خود  می رســـد.« رقیه فاضل، اســـتاد دانشـــگاه نیز
بـــا دانشـــجویان دربـــاره عدالتخواهی بیان کـــرد: »عدالتخواهی اساســـا در 
بستری دینی طرح می شود. ما از سر دغدغه  تدین و شریعت به این سمت 
می رویم.« او در ادامه درباره لیست های انتخاباتی بیان کرد: »این لیست ها 
در مقام مشورت هستند. رهبری گفتند من از لیست ها مشورت می گیرم و 
به حزب خاصی نیز اشاره نکردند. حق ندارید مردم را مجبور به رای دادن 

به فرد خاصی کنید.« 

چگونه فارسی را پاس بداریم؟ یادداشت چه خبر از دانشگاه
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